



National Defence

Défense nationale

National Defence Headquarters  
Ottawa, Canada  
K1A 0K2

Quartier général de la Défense nationale  
Ottawa, Canada  
K1A 0K2

1850-1 (NDHQ Sec)

1850-1 (Sec QGDN)

5 June 1990

le 5 juin 1990

NDHQ ACTION DIRECTIVE D 8/90  
REVIEW OF THE SPECIAL  
INVESTIGATION UNIT (SIU)

BACKGROUND

1. The Special Investigation Unit (SIU) is a NDHQ controlled unit assigned to the Vice Chief of the Defence Staff (VCDS). The unit is located at CFB Ottawa (North) with detachments and sections located throughout Canada and in Canadian Forces Europe. The responsibilities of the SIU are as detailed in CFAO 22-3.

DIRECTION

2. It is hereby directed that an external review be conducted of the mandate of the SIU, including an examination of the command and control, doctrine and investigative procedures of the SIU.

AIM/OBJECTIVE

3. The aim/objective of the review is to investigate, assess and report on:

- a. the appropriateness of the mandate of the SIU including the command and control, doctrine and investigative procedures of the SIU; and

DIRECTIVE D'EXÉCUTION DU QGDN D 8/90  
EXAMEN DE L'UNITÉ DES ENQUÊTES  
SPÉCIALES (UES)

CONTEXTE

1. L'Unité des enquêtes spéciales (UES) relève du QGDN et est affectée au Vice-chef d'état-major de la Défense (VCMD). L'unité est située à la BFC Ottawa (N) et ses détachements et sections sont répartis d'un bout à l'autre du Canada et au sein des Forces canadiennes en Europe (FCE). Les responsabilités de l'UES figurent à l'OAF 22-3.

DIRECTION

2. Par la présente, nous ordonnons qu'une révision externe soit effectuée concernant le mandat de l'UES y compris l'examen de son commandement et son contrôle, sa doctrine et ses techniques d'enquête.

BUT/OBJECTIF

3. Le but ou l'objectif de cet examen est de faire enquête, évaluer et de déterminer:

- a. si le mandat de l'UES y compris son commandement et son contrôle, sa doctrine et ses techniques d'enquête est approprié; et

.../2

Canada

A0142405\_1-004162

b. whether members of the SIU are appropriately selected and trained and, in discharging their duties, are conducting themselves with due regard to applicable standards of ethical police practices; and

c. the adequacy of the process with respect to cases referred to the Security Clearance Review Board for adjudication including the composition of the Board.

b. si les membres de l'UES sont convenablement sélectionnés, s'ils reçoivent une formation adéquate et s'ils se comportent selon les normes d'éthique policières appropriées; et

c. si le procédé des causes faisant appel à une décision du Comité d'examen d'attestations de sécurité et la composition de son Comité a son bien-fondé.

#### REPORT

4. A report will be submitted to the Deputy Minister of National Defence and the Chief of the Defence Staff by 10 August, 1990.

#### EXECUTION

5. Chairman. The review will be conducted by the Honorable René J. Marin, OMM, CD, BA, BPh, LLB, LL.D. Should it be considered necessary during the course of the review, the Honourable Marin is authorized to appoint, in writing, up to four advisors.

6. Secretary. A fully bilingual Lieutenant-Colonel is to be assigned by the DCDS. The Secretary will report to the DG Exec Sec who will provide him with the necessary instructions.

#### COORDINATING RESPONSIBILITIES

7. a. the OPI will be the VCDS;  
b. OCIs will be as follows:  
(1) Group Principals,

#### RAPPORT

4. Le rapport de cet examen sera présenté au Sous-ministre de la Défense nationale et au Chef d'état-major de la Défense à l'ici le 10 août 1990

#### EXÉCUTION

5. Président. Le Comité d'examen sera présidé par l'honorable René J. Marin, OMM, CD, QG, BA, BPh, LLB, LL.D. L'honorable Marin peut, si cela s'avérait nécessaire au cours de l'examen, nommer jusqu'à quatre conseillers par décret.

6. Secrétaire. Un lieutenant-colonel complètement bilingue sera fourni par le SCMD. Le secrétaire se rapportera au DG Sec exéc qui lui fournira les instructions nécessaires.

#### RESPONSABILITÉS DE COORDINATION

7. a. le BPR est le VCMD;  
b. les BC sont comme suit:  
(1) les Chefs de groupe,

.../3

(2) the CIS, CRS,  
DG Exec Sec and the  
JAG,

- c. All elements of DND and of the CF are to assist in the conduct of the review as required by the Chairman of the Review.

8. Support staff

- a. Support Staff. The DG Exec Sec Staff is to arrange for clerical support staff as required;
- b. Technical Support. The CIS will ensure that such support is extended from whatever sources the Review Team requires;
- c. Accommodation. To be arranged by the DG Exec Sec;
- d. Administration/Finances. To be arranged by the DG Exec Sec; and
- e. Access. As a rule, the Chairman will be given full access to all relevant SIU information and personnel. Where the CIS/DG Secur/CO SIU deem that access to material must be denied on security or other similar grounds, the Chairman can appeal the decision to the CDS.

9. Liaison. The review team will carry out direct liaison with designated OCIs. To facilitate access to SIU personnel and facilities, the CIS is requested to appoint a liaison officer.

(2) le CRMS, le CS Ex, le  
DG Sec exéc et le JAG,

- c. Tous les éléments du MDN et des FC devront aider au déroulement de l'examen selon les besoins du président du Comité d'examen.

8. Personnel de soutien

- a. Personnel de soutien. Le personnel du DG Sec exéc devra fournir le personnel de soutien clérical tel que requis;
- b. Soutien technique. Le CRMS s'assurera que les membres du Comité d'examen obtiennent le soutien dont ils ont besoin;
- c. Emplacement. Sera déterminé par le DG Sec exéc;
- d. Gestion/Finances. Sera déterminé par le DG Sec exéc; et
- e. Accès. Règle générale, le président du Comité a droit d'accès au personnel de l'UES et toute information pertinente. Lorsque le CRMS, le DG Secur et le Commandant de l'UES interdisent l'accès en raison de sécurité ou pour tout autre motif, le président peut en appeler de la décision au CEMD.

9. Liaison. Le Comité d'examen établira des rapports directs avec les BP concernés. Afin de permettre à l'équipe d'accéder plus facilement au personnel de l'UES le CRMS devra nommer un officier de liaison.

.../4

A0142405\_3-004164

10. Milestones:

- a. briefing to the Chairman by the VCDS/CDS/DM by 4 May 1990,
- b. completion of the review by 15 June 1990,
- c. provision of an oral report to the CDS/DM by 6 July 1990, and
- d. delivery of the final report to the CDS/DM by 10 August 1990.

DISTRIBUTION LIST (page 5)

10. Jalons:

- a. exposé du VCEMD, du CEMD et du SM au président du Comité d'examen d'ici le 4 mai 1990;
- b. fin de l'examen d'ici le 15 juin 1990;
- c. rapport oral fait au CEMD et au SM d'ici le 6 juillet 1990; et
- d. remise du rapport final au CEMD et au SM d'ici le 10 août 1990.

LISTE DE DIFFUSION (page 5)

.../5

A0142405\_4-004165

DISTRIBUTION LIST/LISTE DE DIFFUSION

Information/Information

External/Externe

Commander Maritime Command  
Commandant du Commandement maritime  
Commander Mobile Command  
Commandant de la Force mobile  
Commander Air Command  
Commandant du Commandement aérien  
Canadian Military Representative to NATO  
Représentant militaire canadien à l'OTAN  
Deputy Commander-in-Chief, NORAD  
Commandant en chef adjoint du NORAD  
Commander, Canadian Forces Europe  
Commandant des Forces canadiennes en Europe  
Commander, Maritime Forces Pacific  
Commandant des Forces maritimes Pacifique  
Commander, CDLS (Washington)  
Commandant de l'ELFC (Washington)  
Commander, CDLS (London)  
Commandant de l'ELFC (Londres)  
Commander, Communication Command  
Commandant du Commandement des communications  
Commander, Northern Region Headquarters  
Commandant du Quartier général  
de la Région du Nord  
Commander, Canadian Forces Training System  
Commandant du Service d'instruction des Forces  
canadiennes  
Commander, Canadian Forces Supplementary Radio System  
Commandant du Réseau radio supplémentaire  
des Forces canadiennes

Action/Exécution

Internal/Interne

VCDS/VCEMD  
DCDS/SCCMD  
~~ADM(Per)/SMA(Per)~~  
CIS/CRMS  
DG Exec Sec/DG Sec exéc

Information/Information

Internal/Interne

DM/SM  
CDS/CEMD  
ADM(Pol)/SMA(Pol)  
ADM(Mat)/SMA(Mat)  
ADM(Fin)/SMA(Fin)  
ADM(Comm PA)/SMA(Comm AP)  
Associate ADM(Pol)/SMAA(Pol)  
Associate ADM(Per)/SMAA(Per)  
Associate ADM(Mat)/SMAA(Mat)  
Associate ADM(Fin)/SMAA(Fin)  
C of S/MND/CC MDN  
EA Associate MND/AE MND associée  
CRS/CS Ex  
JAG/JAG  
NDHQ Sec/Sec QGDN  
D Parl A/DA Parl

A0142405\_5-004166